



Refugee Community Network T&T, Derechos Humanos con Dr CORP, Comunidad de Naciones defensoría de Derechos Humanos (DDHH), Quantum Foundation, SECURITY & INTELLIGENCE, Social Integration Projects for the Caribbean, FUNVENIDES, UNION LATAM & EUROPE, la infancia primero..., Avos afastado dos netos, Parlamento Internacional de Derecho Humanos (PIDH) "Adscrito a: ECOSOC, United Nations, VENTE DDHH, PRIMERO INFANCIO ONG, COMCAUSA Cultura de Direitos, Fundacion PADRES POR JUSTICIA, RESCATE INTERNACIONAL SUSTRACCION PARENTAL, Union LATAN y Union Europea.

Fecha: 8 de febrero de 2022

COMUNICADO DE ORGANIZACIONES DE DEFENSA DE DERECHOS HUMANOS.

El creciente desplazamiento masivo y forzado de venezolanos es causado por la grave crisis humanitaria, política, social, económica y de valores, que impide a los ciudadanos el ejercicio de sus derechos fundamentales. Venezuela no cuenta hoy con independencia e imparcial de los Poderes Públicos, en esta situación el más afectado es el Poder Judicial que está sometido al Poder Ejecutivo, comprometiendo la administración de justicia.

La crisis migratoria venezolana es el segundo movimiento migratorio más grande del mundo, solo por detrás de Siria, país que vive un conflicto armado desde hace 10 años. Los venezolanos huyen de su país para salvaguardar sus vidas, así como integridad física, psicológica y financiera, todo ante la desesperación y gravedad de nuestra situación. Son muchos los casos documentados que nos permiten afirmar que el drama de ser desplazado y refugiado produce graves consecuencias en quienes experimentan esa situación.

Esa desesperación lleva a los ciudadanos a tomar decisiones peligrosas, donde en ocasiones, se exponen a los grandes peligros que acechan esa travesía por un futuro mejor. Desde piratas y coyotes, pasando con tener que lidiar con las redes de prostitución infantil y tráfico personas, hasta las desapariciones forzadas, expulsiones y deportaciones de países que no reconoce la grave crisis humanitaria que enfrenta Venezuela, son parte de lo que pueden experimentar los migrantes venezolanos.

Sabiendo todo esto, queremos hacer referencia al asesinato de un venezolano menor de edad a manos de la Guardia Costera de Trinidad y Tobago el pasado sábado 5 de febrero. Es obligación del Estado trinitario respetar los derechos humanos de las personas que llegan a su territorio, y conforme las normas del derecho Internacional Humanitario, brindar protección internacional dentro de procesos garantes de derechos y libertades.

Nuestras investigaciones nos permiten asegurar, que las autoridades de la República de Trinidad y Tobago mantienen políticas y prácticas con perfiles raciales contra las personas de nacionalidad venezolana, y por ello CRIMINALIZAN LA MOVILIDAD HUMANA INTERNACIONAL. Esto en detrimento absoluto del derecho a la Protección Internacional, a través de los mecanismos de asilo, refugio o cualquier otra forma protección.

ES UN DEBER DE LOS ESTADOS LA NO CRIMINALIZACIÓN DE LA MIGRACIÓN, como está expresado en los "**PRINCIPIOS Y DIRETRICES RECOMENDADOS sobre los DERECHOS HUMANOS en las FRONTERAS INTERNACIONALES**".

Es inaceptable el comportamiento de algunos Estados, obligados a proteger a los migrantes sea cual sea su estatus, tal y como Venezuela en su momento como país receptor los cumplió.

Rechazamos contundentemente las políticas y prácticas xenofóbicas migratorias del gobierno de la República de Trinidad y Tobago en contra de los venezolanos. Estas prácticas son contrarias al derecho internacional, y en esta ocasión terminaron en el asesinato de un niño de un año por un proyectil en la cabeza, así como la detención de niños menores de edad privándolos de libertad en instalaciones no aptas para menores, sin dar información a sus padres o representantes y obstaculizando la unión familiar.

Por ello emplazamos a las autoridades de Trinidad & Tobago que actúe de forma apropiada en la búsqueda de las embarcaciones desaparecidas, así como el respeto de los derechos de los refugiados y desplazados venezolanos. Además, destacamos que la república trinitaria se encuentra entre los países que reciben apoyo financiero internacional para asistir a los venezolanos.

Las organizaciones firmantes de este comunicado hemos documentado 912 testimonios de tratos crueles, inhumanos y humillantes contra los venezolanos migrantes, solicitantes de asilo y refugio, y es por ello que cuestionamos las políticas y prácticas migratorias ofensivas, restrictivas e inhumanas por parte de los funcionarios de Trinidad y Tobago. También rechazamos la declaración pública del Primer Ministro Keith Rowley, quien pretende justificar los asesinatos y graves daños ocasionados por la Guardia Costera contra personas no armadas y en movilidad humana, justificando a la Guardia Costera que según actuaron en defensa propia, *cuan do la realidad es que la embarcación de la Guardia Costera tiene en su haber artillería de guerra, por lo tanto*, frente a una pequeña embarcación de madera, que está transportando a venezolanos de forma irregular, existe un **DUELO IRREGULAR**, y es llamado de esa forma en materia criminal, cuando la Guardia Costera enviste a una embarcación indefensa y que no tiene las maneras de repeler un ataque de esa magnitud y adicional a esto la Guardia Costera le dispara, de manera pues, que esos son **crímenes de LESA HUMANIDAD**.

La comunidad de venezolana, en estos últimos dos años, ha sido muy golpeada por estas políticas migratorias totalitarias y discriminantes. Se ha incrementado el número de violencia de género, como por ejemplo los casos de Stefany Flores, Johana Díaz, Johandry Espinoza y ahora el asesinato de Yaelvis Santoyo Sarabia de un año de edad, entre muchas otras que no han hecho públicas las aterradoras y tristes historias. Casos como desapariciones forzadas, tráfico de mujeres, niñas y niños venezolanos, detenciones de menores, así como detenciones arbitrarias y por largos períodos de tiempo.

Hemos sufrido muchos ataques como comunidad de venezolanos por parte del gobierno de Trinidad y Tobago. Cuando las autoridades no reconocen la existencia de migrantes y declaran públicamente su sentir con sus políticas discriminantes, el mensaje que transmite a sus funcionarios, lo que representa una instrucción a estos funcionarios para que abusen y maltraten a los migrantes, emitiendo así un claro y contundente mensaje a sus autoridades de abusar a estas minorías y es esto lo que está ocurriendo en la República de Trinidad y Tobago.

Ante todo, esto:

EXIGIMOS, una investigación independiente e imparcial para determinar las responsabilidades del fatal hecho acaecido la madrugada del 5 de febrero de 2022, acerca de la embarcación de migrantes que ingresó a la República de Trinidad & Tobago, en busca de alguna protección Internacional conforme los Convenios y Tratados Internacionales, es menester destacar, que el asesinato del niño Yaelvis Santoyo Sarabia de manos de la Guardia Costera y la detención de niños que mantienen privados de libertad y en custodia del Departamento de Inmigración de Trinidad y Tobago aislados y privados de cualquier contacto con sus padres y representantes o responsables, lo que representa una violación de los Derechos del Niño. NO ES UNA ACTUACIÓN QUE PODEMOS CONFIGURAR COMO UN ACTO DE DEFENSA PROPIA.

EXHORTAMOS A LA COMUNIDAD INTERNACIONAL, APOYAR LAS INICIATIVAS DE LA SOCIEDAD CIVIL que se ha manifestado y **EXIGIR AL GOBIERNO DE TRINIDAD& TOBAGO**, al cumplimiento de las OBLIGACIONES CONTRAIDAS y dar respeto al derecho a la vida, la dignidad humana, la integridad física, conforme la DECLARACIÓN AMERICANA DE DERECHOS HUMANOS y la CONVENCIÓN AMERICANA de DERECHOS HUMANOS, PROTOCOLO DE LOS REFUGIADOS, Pacto de San José de Costa Rica, la

Convención sobre los Derechos del Niño, Pacto Internacional de Derechos Económicos, Sociales y Culturales,

Convenio de Estrasburgo, PROTOCOLO FACULTATIVO DE LA ELIMINACION DE TODA FORMAS DE DISCRIMINACION CONTRA LA MUJER, ESTATUTO DE ROMA, "PRINCIPIOS Y DIRETRICES RECOMENDADOS sobre los DERECHOS HUMANOS en las FRONTERAS INTERNACIONALES, así como también, CONVENCION INTERNACIONAL SOBRE LA REPRESION Y EL CASTIGO DEL CRIMEN DE APARTEID

RECHAZAMOS contundentemente la politización de la migración venezolana, la DISCRIMINACIÓN de estas minorías por parte del Estado Trinitario y sus Máximas Autoridades recordándoles que todo Estado parte de estos ACUERDOS, PACTOS, TRATADOS Y CONVENIOS tienen responsabilidades y obligaciones de cumplir en materia de protección y garantía a los derechos humanos fundamentales, y deben promocionar estas prácticas.



Refugee Community Network T&T, Human Rights with Dr CORP, Community of Nations for the defense of Human Rights (DDHH), Quantum Foundation, SECURITY & INTELLIGENCE, Social Integration Projects for the Caribbean, FUNVENIDES, UNION LATAM & EUROPE, childhood first..., Avos Afastado Dos Netos, International Parliament of Human Rights (PDIH) "Attached to: ECOSOC, United Nations, VENTE DDHH.

Date: February 8, 2022

COMMUNICATION FROM HUMAN RIGHTS DEFENSE ORGANIZATIONS.

Faced with the growing massive and forced displacement of Venezuelans, caused by the serious humanitarian, political, social, economic, and value crisis, which prevents access to the satisfaction of the fundamental rights to life, physical, mental and emotional integrity, the right to health, education, the rupture of the constitutional order, Independence and Impartiality of the National Public Powers, we place

special emphasis on the dependence of the Judicial Power on the Executive Power, compromising the administration of Justice, caused for decades in a continuous and growing manner.

The Venezuelan humanitarian crisis has been recognized as the second-largest world crisis after Syria, causing the displacement of many Venezuelans from their country to safeguard their lives, physical and psychological integrity, economic, property, reflecting human desperation in the face of the gravity of the humanitarian crisis, there are many documented cases that allow us to know that human mobility produces very serious consequences for women, children, older adults, men.

And the despair of this problem is the reason that leads them to make dangerous decisions, where sometimes, they expose themselves to great dangers that lie in wait for them, from sea pirates, child prostitution networks, women trafficking, human trafficking, forced disappearances., expulsions, from a country that does not recognize the serious humanitarian crisis that Venezuela is facing and the best example: In the case that we have denounced, it is necessary to highlight that the Venezuelans who decide to undertake the trip to Trinidad & Tobago, embark on a boat of Artisanal fishing or better known as peñero, to go to the Island of Trinidad and Tobago, as it is the closest border they have and the most economical option, without intending to stimulate irregular migration before any displacement it is the obligation of the State of Trinidad & Tobago respect the human rights of the people who arrive in its territory, and in accordance with the norms of International Humanitarian Law, provide international protection within of processes that guarantee rights and freedoms.

Our investigations allow us to ensure that the authorities of the Republic of Trinidad and Tobago maintain policies and practices with racial profiles against people of Venezuelan nationality, and therefore CRIMINALIZES INTERNATIONAL HUMAN MOBILITY. To the absolute detriment of the right to International Protection, through Asylum, Refuge or any other form of protection, we know that Migration is a RIGHT, and IT IS A DUTY OF THE STATES NOT TO CRIMINALIZE IT (See “RECOMMENDED PRINCIPLES AND DIRECTIONS on HUMAN RIGHTS at INTERNATIONAL BORDERS).

The behavior of some States obliged to protect legal or irregular migrants is unacceptable, just as Venezuela at the time of receiving them complied with its international obligations as a signatory of those same Agreements, Treaties, Pacts, and Conventions in terms of protection and rights. humans.

We strongly reject the Migratory Policies and practices of the Government of the Republic of Trinidad and Tobago against Migration, discriminatory, Xenophobic policies contrary to Law, ignoring the realities of the humanitarian crisis facing the neighboring country. On this occasion, the murder of a one-year-old boy by a projectile in the head, by the use of a firearm by the Coast Guard to PREVENT irregular entry, and the continuation of detention of minor children depriving them of freedom in facilities not suitable for children without giving information to their parents or representatives, hindering family union, exposed to circumstances that compromise their life, physical, emotional and mental integrity, no protection conditions are provided by exposing us to coexist with common criminals, in a small space, victims of all kinds of abuse.

We summon the Government of Trinidad & Tobago, to use the military force used to repel to dismantle the human trafficking network, the traffic of Venezuelan girls for prostitution, towards the Island of Trinidad and Tobago and act appropriately in the search for the missing boats.

We emphasize that Trinidad & Tobago is among the countries that receive international financial support to assist Venezuelans and that we have documented 912 testimonies of cruel, inhuman and humiliating treatment against Venezuelan migrants, asylum seekers and refugees, therefore, we question the offensive, absolutist, restrictive, violating, cruel and inhuman immigration policies and practices by the officials of this State, and the public statement by Prime Minister Keith Rowley, who seeks to justify the murders and serious damage caused by the Coast Guard against people unarmed and in human mobility, justifying to the Coast Guard that according to what they acted in self-defense, when the reality is that the Coast Guard vessel has war artillery to its credit, therefore, in front of a small wooden boat, that is transporting Venezuelans irregularly, there is an IRREGULAR DUEL, and it is called In a criminal matter, when the Coast Guard sends a defenseless vessel that does not have the means to repel an attack of that magnitude and in addition to this the Coast Guard shoots it, so these are crimes AGAINST HUMANITY because it is there when the IRREGULAR DUEL is configured, the Coast Guard vessel even has telescopic sights to visualize attacks many nautical miles and verify and make sure, even with infrared, if it is night to know who is in this small vessel, please get yourself The death of the child constitutes a qualified homicide, since they were left defenseless, because without a doubt it is an irrationality, and a flagrant violation of human rights, as well as the death of the infant is a qualified homicide for futile and ignoble reasons for being the defenseless infant in the face of this serious attack, this episode is very serious.

The Venezuelan Community, in the last two (2) years, has been badly hit by these discriminatory totalitarian immigration policies, emblematic cases: the number of gender-based violence has increased, Stefany Flores, Johana Díaz, Johandry Espinoza, now the murder of Yaelvis One-year-old Santoyo Sarabia, among many others who have

not made public the terrifying and sad stories, cases such as forced disappearances, trafficking of Venezuelan women, girls and boys and of persons, arrests of children, arbitrary detentions and for long periods of time like this, as well as the Criminalization of Migration and the failure to recognize the existing humanitarian crisis.

We have had many attacks on our community of Venezuelans by the Trinitarian Government, when a government does not recognize the existence of Migrants and publicly declares its feelings with its Discriminatory policies, the message that it transmits to its Officials is to give pleasure to these officials so that they abuse and mistreat migrants, is sending a clear and forceful message to its authorities to abuse these minorities and this is what is happening in the Republic of Trinidad and Tobago.

This minority group of Venezuelans has no rights other than to be persecuted and abused by the State authorities themselves.

The Community of Venezuelans in recent years has been badly hit by these discriminatory totalitarian immigration policies, emblematic cases: the number of gender-based violence has increased, Stefany Flores, Johana Díaz, Johandry Espinoza, now the murder of Yaelvis Santoyo Sarabia of a year of age, among many others that have not made public the terrifying and sad stories, cases such as forced disappearances, trafficking of Venezuelan women, girls and boys and people, arrests of children, arbitrary detentions and for long periods of time as well, as well as the Criminalization of Migration and the failure to recognize the existing humanitarian crisis

WE DEMAND an independent and impartial investigation to determine the responsibilities of the fatal event that occurred in the early hours of February 5, 2022, regarding the migrant boat that entered the Island of Trinidad & Tobago, in search of some international protection in accordance with the Conventions and International Treaties, it is necessary to highlight that the murder of the child Yaelvis Santoyo Sarabia at the hands of the Coast Guard and the detention of children who are deprived of liberty and in the custody of Trinidad and Tobago immigration isolated and deprived of any contact with their parents and representatives or responsible, **IT IS NOT AN ACTION THAT WE CAN CONFIGURE AS AN ACT OF SELF-DEFENSE.**

WE EXHORT THE INTERNATIONAL COMMUNITY, SUPPORT THE INITIATIVES OF THE CIVIL SOCIETY that has manifested and **DEMAND THE GOVERNMENT OF TRINIDAD & TOBAGO**, to comply with the **CONTRACTED OBLIGATIONS** and to give respect to the right to life, human dignity, physical integrity, according to the **AMERICAN DECLARATION OF HUMAN RIGHTS** and the **AMERICAN CONVENTION ON HUMAN RIGHTS**, **REFUGEES PROTOCOL**, Pact of San José de Costa Rica, Convention on the Rights of the Child, International Covenant on Economic, Social and Cultural Rights, Strasbourg Convention, **OPTIONAL PROTOCOL ON THE ELIMINATION OF ALL FORMS OF DISCRIMINATION AGAINST WOMEN**, **ROME STATUTE**, “**RECOMMENDED PRINCIPLES AND GUIDELINES** on HUMAN RIGHTS at INTERNATIONAL BORDERS, as well as, **INTERNATIONAL CONVENTION ON THE SUPPRESSION AND PUNISHMENT OF THE CRIME OF APARTHEID**

WE STRONGLY REJECT the politicization of Venezuelan migration, the **DISCRIMINATION** of these minorities by the Trinitarian State and its Highest Authorities, reminding them that all State parties to these **AGREEMENTS, COVENANTS, TREATIES, AND CONVENTIONS** have responsibilities and obligations to comply in terms of protection and guarantee to fundamental human rights, and should promote these practices.